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"
תנו לנו לחזור ולהסתכל לתלמידים בעיניים 
שמבקשות  מה  זה  שלהם",  בטפסים  ולא 
היועצות החינוכיות בישראל, המנהלות מאבק 
למידה  ללקויי  ההתאמות  מתן  שיטת  לשינוי 
בבחינות הבגרות. "כיועצות, אנו מוצאות את 
עצמנו 'טובעות' בניירת במקום להיות עסוקות 
בחינוך ובייעוץ", כתבו בין השאר בעצומה ששלחו לפני 
ולמנכ"לית המשרד. "תלמידים  כחודשיים לשר החינוך 
בחטיבה העליונה שרויים במתחים ובמצוקות, והם זקוקים 
ובמצב  היועצות,  ושל  החינוכי  הצוות  של  להתייחסות 
הנוכחי הם אינם מקבלים מענה הולם משום שכל משאבי 
הזמן והאנרגיה מושקעים במעמסה הבירוקרטית הנובעת 
לקחת  עוד  מוכנות  איננו   ]...[ ההתאמות  תיקי  מניהול 
חלק בשיטה שפוגעת במערכת לאורכה ולרוחבה וחוטאת 

'חד־גדיא', שיש בו נפגעים  זהו סיפור  למקצוע הייעוץ. 
בלבד! והוא נמשך ומתעצם".

של  הפעולה  "ועד  ביוזמת  שנכתבה  העצומה,  על 
היועצות", חתמו עד כה כ–730 יועצות חינוכיות. 

טפסים, טפסים, טפסים
בבחינות  להתאמות  זכאים  למידה  לקויי  תלמידים 
הבגרות. ההתאמות מחולקות לשלוש רמות. לבתי הספר 
יש סמכות לאשר התאמות ברמה 1–2, הכוללות תוספת זמן 
לבחינה או הקראת שאלון. על אישור התאמות המוגדרות 
רמה 3 — כאלה המשנות את אופיין של הבחינות )בצמצומן, 
בהתאמת השאלון או בהרשאה לבחינה בעל פה( — מופקדות 
ואנשי  מומחים  בהן  שיושבים  מחוזיות,  התאמה  ועדות 

תלמידים 

טפסים
730 יועצות חינוכיות כבר חתמו על עצומה נגד השיטה 
למתן הקלות בבחינות הבגרות לתלמידים המאובחנים 

כלקויי למידה, שיטה המאלצת אותן להתרכז בבירוקרטיה, 
במילוי טפסים, ולא בדאגה לרווחת התלמידים. "נוצרה כאן 

תופעה של קניית הקלות", מזהירה נועה ענבר, יו"ר ועד 
הפעולה. "לא נקבל תשובה שהנושא מורכב" 

נאוה דקל

,

נועה ענבר. 

"אנחנו לא מוכנות 

להמשיך ולהיות 

חלק מהשיטה

הבירוקרטית הזאת"

צילום: רפי קוץ

לא
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פערים וחוסר שוויון. האינפלציה הזאת באבחונים פוגעת 
בכ–15 אחוז מהתלמידים לקויי הלמידה באמת, הזקוקים 
לעזרה בלמידה, לסוג שונה של הוראה וגם להתאמות בדרכי 

ההיבחנות".
מנהל  דקלו,  משה  של  נתונים  פי  על  ענבר,  לדברי 
יותר  מחלקת הבחינות במשרד החינוך, מגיעות למשרד 
58 אלף  מיליון בקשות להתאמות בשנה, לעומת  משתי 
היא  האבחונים",  "ריבוי   .1998 בשנת  שהוגשו  בקשות 
זקוקים  שבאמת  מי  חשבון  על  ובא  זילות  "יצר  אומרת, 
להתאמות. אין כאן טיפול אמיתי בבעיה, זה לא חינוך וזה 
עצוב. אנחנו עוזרים ליצור דור שלא מתמודד עם קשיים 
ומקבל תוספת זמן והקראה. כל האנרגיה של בית הספר 
מבוזבזת על הסינון והבירוקרטיה ולא על עזרה אמיתית 
לתלמידים לקויי למידה. את העזרה הזאת הם צריכים לקבל 
ממומחים לנושא כמו המת"ליות )מתאמות תפקודי למידה(, 

שתפקידן בבתי הספר התיכוניים הולך ונעלם". 
אז מה הפתרון?

"צריך שיהיה מרכז אבחונים ארצי שיאפשר פיקוח על 
האבחונים". 

ולאן הולך כעת המאבק שלכן? 
מהשיטה  חלק  ולהיות  להמשיך  מוכנות  לא  "אנחנו 
הבירוקרטית הזאת. אנחנו רוצות שהשיטה תשתנה ולא יהיה 
יותר צורך בוועדות ההתאמות. אנחנו מנסות ליצור שיתופי 
פעולה. אנחנו רוצות לצרף אלינו את המנהלים, המת"ליות 
וההורים. נמשיך לכתוב מכתבים. הקמנו אתר אינטרנט של 
ועד הפעולה. לא נסתפק בתשובה שקיבלנו מאנשי משרד 
החינוך שהנושא הזה מורכב. ברור לנו שהעובדה שאנחנו 
מטפלות בהכנת התיקים נובעת מכך שאין הגדרה ברורה 
של הפרופסיה שלנו, יש עמימות, אבל אנחנו יודעות מה 
תפקידנו — לדאוג לרווחה הנפשית של התלמידים והצוות 
 החינוכי".  

משרד החינוך. 
3 מותנות בקיומו של אבחון פסיכו־ התאמות מרמה 
נע  מחירו  ההורים.  )במימון  משולב"  "אבחון  דידקטי, 
לוועדת  בקשה  להגיש  כדי  ש"ח(.  ל–3,000   2,000 בין 
ההתאמות, בית הספר צריך להכין אחרי האבחון, עד למועד 
מוגדר מראש, "תיק" המוכיח את נחיצותה של ההתאמה. 
התיק כולל מספר רב של טפסים, דיווחי מורים, דוגמאות 
למבחנים ובחנים ונתונים נוספים. את עבודת ההכנה של 
התיק ומילוי הטפסים נאלצות לעשות, במרבית בתי הספר 

התיכוניים, היועצות. 
"לא יכול להיות שזה ככה", אומרת נועה ענבר, יו"ר 
אחד.  ויועץ  יועצות  ידי שבע  על  שהוקם  הפעולה,  ועד 
"נוצר מצב שכדי לעמוד בלוח הזמנים, מה שדחוף שנעשה 
לוועדות ההתאמות.  והכנת תיקים  זה מילוי של טפסים 

הבירוקרטיה הופכת להיות חלק מרכזי בעבודה שלנו". 

חינוך, לא בירוקרטיה
מהתיכון  יועצות  של  בפנייה  החלה  היועצות  מחאת 
בעקבות  החינוך.  לשר  בירושלים  האוניברסיטה"  "ליד 
נציגות השירות  פנייתן התקיים מפגש שולחן עגול עם 
אלגריסי,  אלה  החינוך:  משרד  של  הפסיכולוגי־ייעוצי 
אגף  מנהלת  אל־דור,  יהודית  ד"ר  הייעוץ;  אגף  מנהלת 
ליקויי למידה והפרעות קשב; וד"ר חיה לשם, האחראית 

במסגרת תפקידה באגף על ועדות ההתאמה המחוזיות.
ענבר: "בשולחן העגול היועצות סיפרו על הלחצים שיש 
להן בהגשת התיקים ועל המנגנון הלא צודק הזה. דיברו על 
כך שהוועדות אינן נותנות מענה לתלמידים מסוימים, על 
כך שיש תלמידים שזקוקים להתאמות ולא מקבלים אותן 
ועל המספרים ההולכים וגדלים של תלמידים מאובחנים".

בתום המפגש, אחרי שהבינו, כדברי ענבר, שלא יקבלו 

מענה מעשי לקשיים שהעלו, נפגשו וכתבו את העצומה. 
"ראינו שיש מאחורינו כוח גדול של יועצות", היא מוסיפה, 

"והחלטנו להקים את ועד הפעולה".
ועם  החינוך  במשרד  בכירים  עם  הוועד  נפגש  מאז 
אנשי אקדמיה והשתתף בדיון בוועדת החינוך של הכנסת, 
שאנחנו  הבנו  "שם  מצנע.  עמרם  ח"כ  של  בראשותו 
חברי  "כל  ענבר,  אומרת  המשוכנעים'",  את  'משכנעות 
האבסורדיים של התלמידים  מודעים למספרים  הוועדה 
הזכאים להתאמות ולכך שכל הדגש מושם על התאמות 
בדרכי היבחנות, ולא על השינוי בדרכי הלמידה הדרוש 

לתלמידים עם ליקויים".

אינפלציית אבחונים, חוסר שוויון
ענבר הגיעה לייעוץ חינוכי לאחר לימודי משפטים, 
תחום  את  "עזבתי  לנוער.  משפט  בבית  התמחות  כולל 
המשפטים כי לא רציתי להיאבק כל הזמן", היא אומרת, 
"אבל כשהגעתי לבית הספר ראיתי שגם שם יש מלחמות, 
ופתאום אני עומדת בראש מאבק. יועצות מוכנות לקבל 
על עצמן הרבה תפקידים, אבל אני גדלתי בתפישה שאסור 

להסכים עם משהו מאוד לא צודק. ושאפשר לשנות". 
מה דורש לדעתכן שינוי?

צריכה  בבחינות  וההתאמות  האבחונים  תפישת  "כל 
קניית הקלות. בצפון  כאן תופעה של  נוצרה  להשתנות. 
עברו  מהתלמידים  אחוז  כשמונים  למשל,  אביב,  תל 
אבחון. במרכז הארץ, בכלל, כשבעים אחוז. אלה תלמידים 
שהוריהם יכולים לממן את האבחון, אבל כמובן שלא כולם 
גוף פרטי שאין  באמת צריכים התאמות. המאבחנים הם 
יקבל  לאבחון  שפונה  מי  כל  כמעט  וכיום  פיקוח,  עליו 
לפחות תוספת זמן לבחינה. כמובן שבפריפריה, או במגזרים 
מסוימים, האחוזים המאובחנים נמוכים בהרבה, כך שיש 
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 "איגום הידע ביחס 
 לתלמיד הוא בעניינו 

של כל הצוות החינוכי" 
ד"ר יהודית אלדור, מנהלת אגף ליקויי למידה והפרעות 

קשב בשפ"י: 
"משרד החינוך מודע לעומס הרב של המורים, היועצים 
לקויות  של  המורכבת  התופעה  מול  אל  והפסיכולוגים 
למידה במערכת החינוך. מספרם הרב של התלמידים להם 
לקות למידה ו/או הפרעת קשב הולך וגדל עם התפתחות 
הידע בנושא ועם מדיניות ההכלה של התלמידים. בה בעת 
התפתחות הידע והמודעות הגבירה את השאיפה של ההורים 
לבצע אבחון, בעיקר כאשר זה מתפרש כקבלת זכויות )כמו 

במקרה של התאמות בדרכי היבחנות(. 
"השאיפה ליצור תנאים להצלחה לכל התלמידים עם 
הלקויות, על פני הרצף הגילאי, והשאיפה של המשרד לשמור 
על הקריטריונים המקצועיים הנדרשים בטיפול מותאם בכל 
תלמיד ותלמיד מולידים קושי רב. עם הקושי הזה מתמודדים 
אנשי החינוך ובכלל זה מורים, יועצים ופסיכולוגים ואתם 

ההורים והתלמידים. 
להתאמות  הזכאות  בבחינת  הנדרשת  "ה'טופסולוגיה' 
בבחינות הבגרות היא איגום של המידע החיוני על התלמיד 
והסיוע הנדרש לו בהיבחנות. מידע זה הוא אחד מהקריטריונים 
היותר מרכזיים לא רק למתן התאמות, אלא גם לאבחון לקות 
למידה. כדי לקבל סיוע מותאם ואפקטיבי נדרשת עבודה רבה 
של היכרות עם התלמיד ואיסוף חומר כדי לקבל החלטות 

מקצועיות בעניינו. 
שבו  מהלך  האחרונות  בשנים  מוביל  החינוך  "משרד 
תהליך ההיכרות ואיסוף החומר הרלוונטי לקבלת ההחלטות 
יתרחש בשלב מוקדם יותר, דבר שיקל על העומס של כל 
בתהליך  מובנה  ויהיה  בתהליך  המעורבים  החינוך  אנשי 

הלמידה עצמו.
"איגום ידע זה הוא בעניינו של כל הצוות החינוכי ולא 
של היועצות. )בכל מסמך רשמי שהוציא משרד החינוך החל 
מ–2003, לא מופיעה היועצת כאחראית לכך.( אך נכון שבשל 
אחריותן של היועצות ומסירותן הן מוצאות עצמן מובילות 

את התהליך בבתי הספר". 

לדברי ענבר, על פי 
נתונים של משה דקלו, 
מנהל מחלקת הבחינות 

במשרד החינוך, מגיעות 
למשרד יותר משתי מיליון 
בקשות להתאמות בשנה, 

לעומת 58 אלף בקשות 
שהוגשו בשנת 1998

"האינפלציה באבחונים 
פוגעת בכ-15 אחוז 
מהתלמידים לקויי 

הלמידה באמת, 
הזקוקים לעזרה 

בלמידה, לסוג שונה של 
הוראה וגם להתאמות 

בדרכי ההיבחנות"

"בצפון תל אביב, למשל, 
כשמונים אחוז מהתלמידים 
עברו אבחון. במרכז הארץ, 

בכלל, כשבעים אחוז. 
אלה תלמידים שהוריהם 

יכולים לממן את האבחון, 
אבל כמובן שלא כולם 

באמת צריכים התאמות"


